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ÚVODNÍK STAROSTY
Vážení a milí spoluobčané,

 čas neúprosně běží a za pár okamžiků již bude rok 2023 minulostí. Na nás dospělé už pomalu
začínají doléhat tlaky, jak to bude po Vánocích, hlavně v novém, bezesporu nelehkém roce 2024.
V tomto zimním čísle Pavlovických listů se s Vámi opět podělím o několik myšlenek, postřehů,
názorů a informací, které jsou na konci roku 2023 v naší obci aktuální nejen z pohledu mého, ale
i z pohledu současného zastupitelstva obce. 
 Starosta obce pro tvorbu tohoto úvodníku nepoužil platformu AI – umělá inteligence, kdyby ano
vypadalo by to nějak takto – zadání: vytvoř úvodník pavlovické listy zima 2023

Fenomén AI – umělá inteligence: aplikace Chat Bing GPT-4:
Dobrý den, drazí čtenáři Pavlovických listů. S radostí vám přinášíme zimní vydání našeho periodika.        
V tomto čísle se můžete těšit na řadu zajímavých článků a informací o dění v naší obci. V prvním
článku se dozvíte o plánech na rozšíření místního hřiště pro děti. Dále se můžete těšit na rozhovor        
s panem starostou, který nám prozradí, jaké projekty jsou v plánu pro rok 2024. V rubrice “Kultura”

najdete recenzi na nedávné divadelní představení, které se konalo v našem kulturním domě.
V neposlední řadě vám přinášíme informace o nadcházejících vánočních akcích, které se budou konat v naší obci. Připravili jsme pro
vás tradiční vánoční jarmark, na kterém si budete moci zakoupit řadu originálních dárků pro své blízké. Také jsme pro vás připravili
rockový ples, na kterém si budete moci zatančit a užít si skvělou zábavu.

 Teď tedy vážně, o co bych se s Vámi rád podělil na sklonku roku 2023.

Postřeh první – vzhled obce, nakládání s odpady, energetika: 
Vzhled obce se snažíme s pomocí obecních zaměstnanců, brigádníků, některých členů zastupitelstva a dalších spoluobčanů
nastavit od příštího roku na režim ročních období. Společně jsme vybrali pět lokalit v Pavlovicích i Prusínkách, které budou,        
v průběhu roku, obměňovat své zajímavé tváře. Pro dekorační prvky v naší obci jsme vytvořili realizační tým pod vedením Nadi
Pekařové a Markéty Padalíkové. Tento realizační tým se bude starat o estetickou stránku naší obce. Pokud byste objevili doma
něco, co by mohlo zkrášlit naši obec (staré kolo, dřevěný sud, žebřík, loukoťová kola, žebřiňák,…), budeme velmi rádi, pokud se
ozvete paní Markétě Padalíkové, kterou zastihnete na místní poště. 

V podzimním období letošního roku byla dokončena bezbariérová rampa a částečně upravena příjezdová komunikace ke
školní jídelně. Proběhlo také nutné odvlhčení a nová hydroizolace naší MŠ z venkovní strany. Jistě jste si všimli, že před MŠ
došlo k pokácení „lípy svobody“, která byla v havarijním stavu. V nadcházejícím čtvrtletí dojde k revitalizaci tohoto prostoru.
Také byly částečně opraveny některé místní a účelové komunikace v obci. V novém roce se bude obec připravovat na 175.
výroční narození Alfreda Skeneho. Při té příležitosti se bude upravovat okolí jeho hrobky. Autorka projektů revitalizace těchto
prostor bude Ing. Petra Vaculíková, Ph.D, která se již v letošním roce zabývala prostory před kulturním domem. 

K 30. 11. 2023 skončilo pilotní období Motivační a evidenční systém obce pro nakládání s odpady (MESOH). Musím velice
poděkovat a pochválit všechny občany Pavlovic a Prusínek za nejen perfektní zapojení a spolupráci při třídění, ale též za
konstruktivní připomínky, dotazy, podněty, nedostatky a upozornění, které se vždy v pilotním období projeví. Musím
konstatovat, že 2/3 občanů budou za odpady v roce 2024 platit méně než v roce 2023. Již nyní se každý můžete podívat na
www.mojeodpadky.cz. Na tomto webu dohledáte potřebné informace o získávání ekobodů a Vaší finanční úspoře. Najdete tam
i informaci, jakou částku budete hradit v následujícím roce. Přístupové údaje jste obdrželi v informačních obálkách MESOH a
můžete je najít i dole na etiketách QR kódů, které se lepí na štítky upevněné na pytlích. Samozřejmě se do našeho systému
sběru separovaných odpadů zapojilo a zapojí i spoustu našich podnikatelských subjektů.

Z hlediska energetiky se v naší obci podařilo dotáhnout všechny letošní požadavky. Rada obce v říjnu roku 2023 rozhodla        
o novém dodavateli všech energií (elektřina i plyn) na následující dvouleté období. Nové lampy VO (veřejného osvětlení) mají
také svůj podíl na úspoře elektrické energie. V následujícím roce přibude další část VO, které bude součástí nového chodníku
do Prusínek.  Jeho stavba se zahájí dle zimních klimatických podmínek, reálně od 1. 3. 2024. Dokončení stavby a její slavnostní
otevření je plánováno na neděli 1. 9. 2024. při hodových slavnostech naší obce. 

http://www.mojeodpadky.cz/
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Postřeh druhý – kulturní akce v obci: 
V obci se přes podzimní i zimní období naplno rozjel kulturní a společenský život v místním KD, veřejných i spolkových
budovách včetně místní fary. Je potřeba poděkovat všem spolkům, škole, školce i občanům, že se nám zatím společně daří
udržet velice vysokou laťku těchto kulturně-sportovně-vzdělávacích aktivit. To můžeme potvrdit tím, že jsme jako první obec v
Olomouckém kraji, která se může pyšnit certifikátem AFFC (ve volném překladu: obec přátelská rodině a prodinným
společenským aktivitám). Za toto patří obrovské poděkování koordinátorce projektu, radní Ing. Tereze Sedláčkové.

Postřeh třetí – aktuální problémy a dotační tituly: 
Z mého úhlu pohledu je a vždy bude toto nejturbulentnější oblast, která se nepřetržitě vyvíjí. 
Co se již během podzimu a části zimy povedlo: 
-projekt „dešťovka“ je kompletně dokončen včetně kolaudace,
-kompletní dokončení projektu švestkové aleje (sadu), která byla z důvodu komplexní pozemkové úpravy realizována       
a přesunuta k panskému rybníky,
-příprava projektové dokumentace ZŠ č. p. 90 (4. fáze) a dětského hřiště u ZŠ č. p. 133 (3. fáze),
-dokončení opravy vchodu a bezbariérové rampy do školní jídelny z POV Olomouckého kraje,
-nastartování nové etapy CZ-PL spolupráce (zahájení 2/2024),
-žádost o dotaci na DA (dopravní automobil) pro SDH - schválena první část dotace z HZS ČR (finální realizace do 31. 12. 2025).

Na co čekáme:
-dotační titul MMR na opravu střech na ZŠ č. p. 133 a kulturním domě (výsledek 12/2024),
-oprava školní kuchyně a jídelny (podání žádostí do dalších etap),
-samotná realizace stavby chodníky do Prusínek (hotovo do 31. 8. 2024),
-podání žádosti v projektu - Třídíme odpady v Pavlovicích u Přerova na doplnění kontejnerových nádob, zpevnění a revitalizaci
odpadových míst (2/2024),
-opravy a zateplení všech obecních budov v rámci projektů výzvy č. 37 a 38 - OPŽP (projektová dokumentace a energetické
audity) – 3/2024,
-dotační titul na opravu hřbitovní kaple, centrálního chodníku na hřbitově a hrobky A. Skeneho (1-2/2024),
-dodělání žlabů a úprava stavidla u panského rybníka (1-7/2024),
-projektová dokumentace na rekonstrukci další etapy KD včetně šaten TJ Sokol a systému zálivky hřiště (2/2024)
-rekonstrukce technologie čištění - ČOV II – Prusínky (2-3/2024),
-program podpory kultury 2024 - Hudební Pavlovice Václava Drábka 2024, které se budou konat 8. 6. 2024.

Postřeh čtvrtý – rok 2024 aneb o čem se „na dědině“ mluví: 
Plán akcí na rok 2024 je součástí nového obecního webu. Kalendář akcí se bude aktualizovat po pracovní schůzce spolků,
která proběhne během 2/2024. Web si občané mohou synchronizovat se svým Google kalendářem. Důležité informace
budou občanům sdělovány  i pomocí sociální sítě Facebook, která je s webem propojena. Dále budou stále občané získávat
informace prostřednictvím SMS a mailu.

O čem se na „dědině“ mluví:
-ano, svoz popelnic na SKO bude v roce 2024 probíhat v 14denním cyklu, ale je v řešení s odpadovou společností kalendář
optimalizovat do zimního cyklu (21dní) a letního cyklu (14dní),
-ano, díry u kostela v komunikaci opět před vánočními svátky popravíme a už hledáme systematičtější řešení do dalších let,
-ano, pokud mi dojdou pytle i nálepky, musím se stavit na OÚ pro nové zdarma, navíc dostanu pevnější pytel na „kuchyňský
kov“ (pozor: vedeme evidenci, kolik pytlů občan nebo podnikatel spotřeboval),
-ano, každý bude za odpady platit v roce 2024 jinou částku,
-ano, farma Čech provozuje u „salaše“ samoobslužný obchod s nepřetržitým provozem a prostor před salaší se postupně
revitalizuje,
-ano, A. Skene bude mít v roce 2024 výročí 175. let od jeho narození,
-ano, komise stavebního a životního prostředí pravidelně zasedá, aktuálně řeší společná opatření v rámci komplexní
pozemkové úpravy, 
-ano, probíhají pravidelné setkání zástupců v rámci Komplexních pozemkových úprav k.ú. Pavlovice u Přerova a k.ú. Prusínky
– plán společných opatření,
-ano, prostor před MŠ u „lípy svobody“ bude v roce 2024 revitalizován,
-ano, velkoobjemový odpad v roce 2024 bude probíhat jinou formou než v předchozích letech (bude realizován v prostoru za
hasičskou zbrojnicí za přítomnosti obecních zaměstnanců),
-ano, opět bude probíhat velkoobjemové štěpkování větví a klestí (bohužel z důvodu nemocnosti v 12/2023 zrušeno       
a přesunuto na jaro 2024),
-ano, prostor pod kostelem (šeříky a keře) ve směru ke škole č. p. 133 bude během jara 2024 proklestěn, 
-ano, budou postupně zpevňovány další místní a účelové komunikace obce.



Nastal čas podzimní, a tak jsme si tento sychravý čas zpříjemnili hned několika kulturními akcemi. Jako každý rok tak i letos
jsme na konci října měli ve školce „Dýňování“ spolu s rodiči, kdy nechybělo ani bohaté občerstvení. Před školkou jsme si tak
vytvořili Halloweenskou výzdobu.

V listopadu jsme si udělali ve školce ,,Barevný týden“. Děti chodily do školky oblečeny dle předem určených barviček – žlutá,
červená, zelená, černá a modrá.

Na konci měsíce jsme navštívili kino Hvězdu v Přerově hned dvakrát. Jednou to byla kreslená pohádka ,,Tonda, Slávka        
a kouzelné světlo.“ A podruhé to byl hudebně zábavný program s Honzou Krejčíkem, představení plné povídání, písniček a her.
Období adventu je časem tajemna, očekávání, klidu a především těšení se na jeden z nejkrásnějších svátků v roce – Vánoce.
Tento předvánoční čas, je v naší školce vyplněn rozmanitým programem.

Hned v pátek 1.prosince jsme měli Mikulášskou nadílku, kdy nás navštívil Mikuláš, andílci a čerti, žáci 9.třídy ZŠ. Děti ze školky
přednesly pár básniček a zatancovaly Mikulášské družině. A protože máme všechny děti moc a moc hodné, tak dostaly malý
dáreček a perník.

V úterý 5.prosince jsme s dětmi jeli do Přerova na vánoční salon na Atlas , kde jsme si prohlédli nádherné vánoční dekorace,
nazdobené stromečky a betlémy. Děti si ozdobily polevou perníček, na kterém si pochutnaly. Spolu s praktikantkami ze SPgŠ        
v Přerově si děti vytvořily překvapení pro rodiče - Andílka.

Letošní rok nám pomalu končí, odehrálo se v něm plno různých situací, zážitků a krásných chvil. Letos nás čeká ještě také pár
krásných akcí v podobě vánočního jarmarku na školní zahradě, zdobení perníčků, ochutnávání cukroví a zpívání koled. S dětmi
navštívíme s vánočním programem také domov pro seniory v Pavlovicích u Přerova.

Nezapomeneme ani na vánoční zvyky a tradice, přečteme si vánoční příběhy a nazdobíme si stromeček. Ježíšek určitě navštíví       
i naši školku a rozdá dětem plno dárků.

Všem přejeme krásný sváteční čas, do nového roku plno zdraví, štěstí a lásky.

Za MŠ Pavlovice
p.uč. Hlobilová Irena

              ADVENTNÍ ČAS V MŠ
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SZávěrem bych chtěl poděkovat za práci všem, kteří pro naši obec v roce 2023 cokoli udělali, pomohli, řešili problémy        
a přispěli k rozvoji obce. Vám všem bych rád popřál příjemné prožití svátků vánočních, především kladu důraz na přání
pevného zdraví a osobní pohody. My, jako zastupitelstvo obce, budeme dělat vše proto, abychom si směle mohli říci, že
Pavlovice  u Přerova je a bude „dědina s dechem 21. století“.

Krásné prožití nejen zbývající části adventu a vánočního času přeje všem občanům a lidem dobré vůle zastupitelstvo obce
Pavlovice u Přerova  a 

 
 Mgr. Jaromír Školoudík, Ph.D.

                                                                                                          starosta obce



V návaznosti na inovativní výuku jsme se za finanční podpory z šablon Jana Amose Komenského v polovině října rozhodli        
s 8. a 9. třídou propojit obory, které lze propojovat jen velmi obtížně. Pokusili jsme se aplikovat didaktické zásady právě dle
Jana Amose Komenského, tedy spojit teorii s praxí pomocí názornosti, systematičnosti a uvědomělosti na základě
zkušenostního poznávání. Zkusili jsme tak propojit výchovu tělesnou, výtvarnou, informační a slohovou v jednom dopoledni.
První jsme vyrazili do Přerova na lezeckou stěnu, kde nás pomocí autobiografického dokumentu s lezením seznámil olympijský
lezec Adam Ondra, o němž jsme se dověděli spoustu zajímavých informací. Sami jsme si poté všichni vyzkoušeli, co nám naše
tělo a jeho fyzická zdatnost dovolí.

Po vyčerpání fyzických sil jsme začali načerpávat nové vědomosti a dovednosti. Přesunuli jsme se do 19. století a zopakovali
vše, co víme o impresionismu. Následovně jsme se vydali na náměstí T. G. M., kde probíhala volně přístupná výstava pod
názvem UMĚLÁ INTELIGENCE NA VLNĚ IMPRESIONISMU. Na tomto místě nám zněla hlavami jediná otázka: „Je možné, aby
hlavní nástroj malíře, tedy štětec, v budoucnu nahradila umělá inteligence?“ Zde se jednalo o několik digitálních grafik
vygenerovaných pomocí AI. V oblasti umění může tato otázka vyvolávat jakousi kontroverzi. Proto odpověď na otázku
necháme na každém z Vás.

Posledním úkolem, který sloužil jako výstup tohoto dne, byl výběr jedné z těchto grafik a toto umělecké dílo popsat tak, aby si
jej čtenář dokázal co nejlépe představit bez toho, aby samotné dílo viděl. Vznikly velice zajímavé tvůrčí práce, s nimiž stojí za
úvahu i nadále pracovat.

Mgr. Monika Stoklásková
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PODZIMNÍ ÚSPĚCHY ZŠ
Vybraní žáci 9. třídy se dne 29.11.2023 zúčastnili v prostorách Střední školy elektrotechnické                        
v Lipníku nad Bečvou 8. ročníku soutěže Objev v sobě elektrikáře a IT technika.

Zúčastnění pánové si nevedli v konkurenci vůbec zle. V soutěži „Objev v sobě elektrikáře“, kam se
letos přihlásilo 22 soutěžících, což je dosavadní maximum za dobu konání této soutěže, se umístil
Leonard Zábranský na krásném 8. místě. Musel v soutěži absolvovat čtyři dílčí disciplíny (pájení
modulu blikače, tvarování vodičů, zapojení zvonku a zapojení vypínačů na panelech). V každé
disciplíně byl měřen čas a hodnocen celkový výkon. Přítomní páni mistři z odborného výcviku byli
přísní, ale spravedlivý. V soutěži „Objev v sobě IT technika – kategorie programování a robotika“
jsme se trochu báli o náhradníka Štěpána Koláčka. S konkurencí 11 soutěžících se popral statečně a
díky své blikající diodě si vybojoval 7. místo. Nejúspěšnější byl v soutěži „Objev v sobě IT technika –
kategorie kódování webu“ Prokop Macháček. Přes 11 přihlášených se probojoval se svou webovou
stránkou na úžasné 2. místo. 

Kluci si zaslouží poklonu za překonanou nervozitu a velké poděkování za jejich výkony. Snad jim
účast v soutěži napomůže v rozhodování při podávání přihlášek na střední školy. Organizátorovi
soutěže - SŠE v Lipníku nad Bečvou děkujeme za příjemné prostředí soutěže a nápad, jak motivovat
žáky základních škol ke studiu na této odborné škole. 

Za ZŠ a MŠ Pavlovice u Přerova
Mgr. Klára Valentová

SLUČUJEME NESLUČITELNÉ…



V prvním čtvrtletí jsme se s žáky 9. ročníku zúčastnili projektové výuky v samotném centru
pavlovického dění.

Na obecním úřadě v Pavlovicích u Přerova nás v odpoledních hodinách v rámci výchovy k
občanství přivítal pan starosta přímo u kulatého stolu v zasedací místnosti. Jednalo se o
formu konference, kde si žáci vyzkoušeli modelaci jednání zastupitelů v reálném prostředí
zasedací místnosti. Učili se prakticky poznávat legislativní proces. Hovořili jsme o
kompetencích starosty a místostarosty, dotkli jsme se modelových situací problémů občanů
a možností jejich řešení, díky čemuž žáci posilovali své argumentační schopnosti,
sebeprezentaci a uvědomili si, jak důležitý je zájem u mladé generace o věci veřejné. Panu
starostovi děkujeme za tento čas, který nám plnohodnotně věnoval.

Mgr. Monika Stoklásková
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OLYMPIÁDA MEDIÁLNÍ GRAMOTNOSTI
Ve druhé polovině října se naše škola zapojila do pilotního projektu Olympiáda mediální gramotnosti (OMG) pod záštitou
sponzorů České televize, O2 a dalších. Nosná myšlenka OMG směřovala k získání cenných zkušeností ve světě médií.
Dovednost orientovat se v internetové „džungli“ a rozpoznání dezinformací patří dnes mezi velmi důležitou složku soudobého
vědění.

Naši žáci se po intenzivní přípravě na olympiádu již dokáží pohybovat v mediální terminologii typu fake news, hater, spam,
hoax a mnoho dalších. Do soutěže se na druhém stupni zapojili všichni, kteří měli chuť se této problematice věnovat. A to
nejen v hodinách, ale i ve svém volném čase, kdy byli někteří součástí on-line workshopů nebo sledovali Kovyho a jeho
výuková videa.

Soutěže se zúčastnilo 11.000 soutěžících z celé České republiky. A my si tímto dovolíme tvrdit, že jsme hrdí na obsazení našich
žáků, kdy se v první „pětistovce“ soutěžících umístil JIŘÍ NAVRÁTIL ze 7. třídy, nedaleko za ním obsadil své místo PROKOP
MACHÁČEK z 9. třídy a následoval ADAM KYNDR z 8. třídy.
Těmto žákům patří velká gratulace a pevně věříme, že v příštím roce budou stejně skvělí a možná ještě lepší!

Mgr. Monika Stoklásková

DNES JSEM JAKO ZASTUPITEL 
ANEB DEMOKRACIE VĚC SPOLEČNÁ…

MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA
V letošním roce patřil mikulášské nadílce 1. prosinec. Stejně jako každý rok se celá 9. třída zapojila do nadělování dle zásluh a
hříchů. Přípravy byly náročné. Několik dnů před nadělováním pekla devátá třída perníčky pod vedením paní zástupkyně.
Mikuláš pečlivě sepisoval Knihu hříšných duší, andělé a čerti připravovali věrohodné kostýmy, a teprve potom celá skupina
vyrazila za dětmi.

Družina nejprve zamířila na první stupeň. První i druhá třída si vedla velice úspěšně a prohřešky se vyskytovaly jen zřídka. Ve
třetí třídě to bylo o něco horší, čerti si chystali pytel, ale měli smůlu. Ovšem ve čtvrté a páté třídě už čerti nezaháleli a do svých
pytlů přibrali hned několik „zlobivců“.

Následovala cesta na obecní úřad, kde nadělovala nejen družina, ale ani pan starosta nezapomněl na drobné pohoštění.        
S přáním příjemných svátků se mikulášský průvod přemístil k těm nejmenším. V mateřské škole měly děti pro vzácnou
návštěvu připravený krásný taneček. Žádná zlobidla zde nebyla nalezena, proto byla nadílka bohatá a následující putování
mohlo směřovat do jídelny. Paní kuchařky bedlivě vyhlížely. Za každodenní péči o nás si vysloužily v knize hříchů jen
chvályhodná slova a družina si tak vysloužila oplatek na posilněnou.

Na druhém stupni se tolik chválou nepřehánělo. Každopádně sečteno a podtrženo, bilance „zlobivců“ a pochválených byla ve
výsledku vyrovnána.

Cílovou rovinku zasluhoval Modit a Coop.



Rybáři u Panského rybníka mají spoustu práce, i když hlavní sezona už skončila. Po posledním
podzimním úklidu okolí rybníka, když už jsme si mysleli, že budeme mít klid na zazimování,
objevil se problém v podobě vandala, který ničí výsledky našeho dlouholetého snažení                      
o tvorbu a udržení příjemného přírodního kousku naší obce.

Tím vandalem není nikdo jiný než druhý největší hlodavec BOBR EVROPSKÝ. Dospělý jedinec
může vážit až 30 kilogramů a měřit téměř jeden metr. Jelikož byl v našich končinách vyhuben
v 19. Století a proto byl uměle vysazen do přírody v devadesátých letech minulého století                     
v povodí řeky Moravy kolem Litovle. Velice rychle zdomácněl a začal rozšiřovat svá teritoria.

Dnes je jeho populace na hranici únosnosti, neboť působí dosti značné škody. Například v
Lednicko-valtickém areálu, kde likviduje spoustu vzácných dřevin. Jediným predátorem je vlk,
ovšem ten se vyskytuje v jiných oblastech než bobr. Jelikož je státem chráněným druhem, je s
ním boj velmi těžký.

Na našem rybníku už pokácel spoustu stromů a pustil se i do vysázené aleje na břehu
rybníka. Jako pokus o záchranu zbývajících stromů jsme jejich kmeny obalili drátěným
pletivem v naději, že to mu zabrání v další likvidaci dřevin.
Pokud budou silnější mrazy, tak nás v zimě dále čeká prosekávání ledu, aby se odplynoval
rybník. Lidé se mylně domnívají, že otvory v ledu se dělají kvůli přístupu vzduchu do vody, ale
to je omyl. V bahně a usazeninách se tvoří plyny a ty by mohly ryby otrávit, pokud by se jim
neudělala cesta ven.

Víte díky které vlastnosti vody v zimě přežívají vodní živočichové? Voda snad jako jediná
má tu vlastnost, že nemá s klesající teplotou stále větší hustotu a tím i hmotnost. Voda je
nejtěžší při teplotě +4 stupně Celsia a tudíž klesne a zůstává u dna. Při nižší teplotě a
zamrznutí se roztahuje a proto ve formě ledu se drží nahoře.

Rybáři přejí všem příjemný a klidný zbytek roku a do toho nového aby byl ve všech ohledech
lepší než ten stávající.

Stanislav Mánek
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Rádi bychom poděkovali paní učitelce Chylo, která se s námi zhostila téměř celého klání, a vůbec všem paním učitelkám, které
nám s touto akcí pomáhaly.

Za celou třídu můžeme říci, že jsme se na tento úkol těšili celých devět let, ale nedovedli jsme si představit náročnost celého
dění, a proto nám „mikulášování“ jednou opravdu stačilo.

Leonard Zábranský a Dominik Jemelka, žáci 9. třídy

VANDAL NA PANSKÉM RYBNÍCE
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KNIHOVNA
Podzim v pavlovické Knihovně byl v mnoha ohledech tradiční. Konaly se knihovnické lekce 
věnující se výročí republiky a pověstem z Pavlovic i okolí. Měli jsme také mimořádnou návštěvu, 
když k nám přijely děti z mateřské školy v Želatovicích, které u nás ještě nebyly. Konal se měsíc 
čtenářů, knihovnu navštívilo mnoho dětí i seniorů, proběhla cestovatelská přednáška manželů Márových.

O většině podzimních akcích jste se již mohli dozvědět v minulém vydání Pavlovických listů, avšak máme za sebou také několik
událostí interních. Velkou zprávou je, že náš knihovnický antikvariát byl rozebrán. Část si odnesli nadšení čtenáři, většina však
byla darována do antikvariátů s vyšším pokrytím a taktéž značnější šancí, že knihy naleznou nový domov. Publikace, které
strávily na pavlovických policích téměř celý svůj život, se nyní rozlétly do světa dělat radost čtenářům z končin dalekých.

Knihovníci se také rozhodli pro edukaci vlastní a v listopadu zamířili na seminář do Moravské zemské knihovny v Brně        
s názvem „Multifunkční knihovna v obci“. Načerpali jsme mnoho inspirace v různých oblastech, jako například správa
knihovního fondu, udržitelnosti knihoven a především, díky setkání s vizuální stránkou mnoha dalších knihoven, začínáme
plánovat, jak by se jednou mohla modernizovat i naše Knihovna z hlediska estetiky a vybavení.

Na dobu adventu jsou připraveny vánoční dílničky se čtením a předvánočním posezením pravidelných čtenářů. Tradiční
Půjčování s punčováním proběhne v úterý 12. 12. v 15:00 a všichni jste zváni.

Ve společenské místnosti Knihovny naleznete nově nainstalovanou expozici nástrojů užívaných v dobách, kdy fréza či vrtačka
byly velkým neznámým. Dozvíte se například, co to byla širočina, či proč se i některému dobytku dávaly podkovy. Rádi bychom
tímto poděkovali panu Masařovi za organizaci, odborný výklad, a především poskytnutí exponátů. Expozice Nástroje století
minulých je přístupná vždy ve standardní výpůjční dobu. Zastavte se, těšíme se!

V novém roce budeme pokračovat v projektech Knížka pro prvňáčka, plánujeme čtecí dílny a setkání s herečkou        
a spisovatelkou Michaelou Borošovou. Závěr prosince plánujeme strávit v poklidu v hřejivosti domova a rodiny. V době
vánoční tak bude knihovna (24. až 31. prosince) zavřena. Přejeme Vám všem krásné prožití prosincových a adventních dnů        
a doufáme, že se budeme všichni shledávat stále ve zdraví.

Čtěte, odpočívejte, a hlavně se mějte krásně!

Marie a Marek Henslovi, Knihovníci 

4. ROCKOVÝ PLES
Přátelé je to téměř neuvěřitelné, ale máme za sebou již 4. rockový ples. Jaký byl ten letošní? 
Jedním slovem – famózní. Jsem přesvědčen, že mi to potvrdíte všichni, kteří jste na něm s námi byli. Myslím si, že to bylo
příjemné odreagování před blížícími se svátky. Jako již tradičně se Vám představily dvě kapely. Nejprve domácí R.U.M. (ať již se
za písmeny skrývá cokoliv) a posléze kapela FORUM. Celým večerem nás provázela nejen skvělá muzika, ale také vynikající jídlo,
pití a všudypřítomná pohoda. V čase, kdy se střídají kapely (22:00 – 22:30) proběhlo losování bohaté tomboly. Děkujeme všem,
kteří jste přišli – byli jste skvělí. Moc děkujeme všem partnerům našeho fotbalového klubu – bez Vás by to nešlo. Také bych
chtěl poděkovat všem dobrým lidičkám, kteří se podíleli na přípravě a organizaci plesu!

Již teď se těšíme na další – půlkulatý ročník.



 Závěrem bych chtěl popřát všem sousedům, fanouškům našeho klubu a vůbec všem lidem dobré vůle klidné prožití Adventu        
a pohodové, klidné, rodinné prožití Vánoc. Do nového roku hlavně to zdravíčko a hodně vyhraných životních zápasů.

Na shledanou u hřiště v roce 2024!

V roce, kdy náš klub bude slavit 100 let od založení!
 Dalibor Vacek

TJ Sokol Pavlovice u Př.
sekretář
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SDH PAVLOVICE U PŘEROVA
Vážení čtenáři
Než se začtete do řádků o činnosti a aktivitách našeho sboru, dovolte mi popřát Vám
příjemné a hlavně pohodové předvánoční, Vánoční, povánoční svátky a silvestrovské
oslavy.

V minulém čísle jsem Vás informoval o akci, která proběhla 28.9 po uzávěrce minulého čísla. Tato akce byla pořádána v obci
poprvé a byla nazvána Kaštánkovo TFA. Jednalo se o soutěž pro mladé hasiče. Při plnění různých disciplín si soutěžící
vyzkoušeli své silové, vytrvalostní i dovednostní schopnosti. Po celou dobu soutěže, která probíhala od rána až do večera
nám počasí přálo. K dispozici bylo i bohaté občerstvení a děti měli pro zábavu zdarma velkou nafukovací skluzavku. Dle hojné
účasti soutěžících a velkému množství fanoušků si myslím, že se akce vydařila a soutěžící si ji užili. Také jako každý rok jsme
bezpečnostně a technicky zajišťovali Lampionový průvod, který tentokrát končil na fotbalovém hřišti.
Samozřejmě nezapomínáme i na naši hlavní činnost a proto jsme v říjnu likvidovali únik provozních kapalin osobního
automobilu v prostoru před poštou.
Dne 4.11 proběhlo taktické cvičení okrsku Pavlovice u Přerova na katastru obce Hradčany. Námětem tohoto cvičení byla
autonehoda s následným požárem lesa, dálková doprava vody a hledání zraněných osob. I když počasí nebylo úplně ideální,
všechny jednotky námětové cvičení splnily. Ještě tentýž den jsme zajišťovali občerstvení pro účinkující na Záhorském
odpoledni.

17. a 18. listopadu bylo naším sborem zajišťováno občerstvení na Předadventní výstavě. Na této akci naši členové smažily
bramboráky, které Vám doufám chutnaly. Na první adventní neděli jsme pro Vás měli nachystanou a vyzdobenou vánoční
hasičárnu při akci Rozsvěcení vánočního stromečku. Na této akci vystupovaly děti ze základní školy. K navození vánoční
nálady byl svařák, dětský punč, perníčky a bramboráky. Toto byla letos poslední plánovaná akce.
Jestli jste četli i články v minulých číslech, tak vidíte, že naše činnost je velmi bohatá a různorodá. Kdyby někdo měl zájem
zúčastnit se s námi našeho bohatého hasičského života, tak pro něj máme vrata vždy otevřená.

Za celý Sbor dobrovolných hasičů Pavlovice u Přerova starosta sboru Zbyněk Jurečka



Závody: S našimi závodníky se pravidelně zúčastňujeme několika disciplín, některé z nich můžete vidět i během roku u nás        
v obci. Pravidelně se scházíme na tréninky, abychom natrénovali a dařilo se nám co nejlépe. Letos jsme se mimo uspořádání      
4 závodů na domácí půdě v Pavlovicích celkem zúčastnili 76 různých závodů.

Postupové závody dětí: 

Hra Plamen má již 50. letou tradici, je složena ze 4 štafet a požárního útoku. Na Okresním kole mladší žáci obsadili 17. místo,
starší žáci obsadili 4. místo a vůbec poprvé v této disciplíně postoupili na Krajské kolo, kde obsadili 8. místo. 
Okresního kola dorostu (běh na 100m s překážkami a běh na 100m s hasičským přístrojem) se zúčastnilo 6 našich závodníků v
6 kategoriích (střední dorost - Michal obsadil 1. místo, Pavel 4. místo, mladší dorostenky - Lucka 1. místo, Terka 2. místo,
Adélka 3. místo, starší dorostenka - Kristýna 2. místo). Na Krajském kole obsadil Michal 1. místo a Lucka 4.místo. Michal tak
postoupil na Mistrovství ČR, které se konalo v Domažlicích a tam skončil na 13. místo ze všech kluků v republice. Další
postupovou disciplínou je běh na 60m s překážkami, kde děti překonají bariéru, uchopí hadice, s nimi přeběhnou kladinu,
rozhodí je, zapojí je do rozdělovače a k proudnici a doběhnou do cíle (to vše rychleji, než si přečtete tento odstavec). Na
krajské kolo postoupili Daniel, Tereza a Michal, který v kategorii starší kluci obsadil 1. místo a postoupil na Mistrovství ČR
konané v Brně, kde obhájil své loňské 35. místo. 
Poslední postupovou disciplínou, které jsme se letos zúčastnili je Branný závod požárnické všestrannosti, který se běží na
několikakilometrovém okruhu a plní se úkoly ze zdravovědy, střelby, turistiky, požární ochrany, silničních znalostí a orientace
v přírodě. Naši mladší žáci obsadili v Okresním kole 14. místo, starší 16. místo a klučičí družstvo dorostenců 2. místo a tím
postoupili na Krajské kolo do Rovenska, kde také obsadili 2. místo a čeká je účast na Mistrovství ČR.

Ligové závody: 

Velká cena Požárních útoků: Požární útoky jsou závody, kterých se účastníme se sedmičlennými družstvy dětí. I v mladších
žácích i ve starších máme jedny z nejmenších dětí, ale i přesto předvádí neskutečné výkony. Ze série 15 závodů byl nejlepší
čas mladších 19:83 na domácí půdě v Pavlovicích a starších 17:11 v Soběchlebích. Celkově obsadili mladší 14. a starší 17.
místo. 
Velká cena 60m s překážkami: Nejlépe dopadl Michal na 2. místě mezi staršími kluky (na jednotlivých závodech to bylo 2., 2.,
2., 1. a 4. místo), Víťa obsadil celkové 19. místo. Terka mezi staršími dívkami obsadila 7. místo, Adélka 14. místo a Lucka 21.
místo, Anička neměla tolik závodů a skončila na 33. místě. Mezi mladšími kluky se nejvíce dařilo Danielovi - 7. místo (na
jednotlivých závodech to bylo 9., 11., 7., 10 a 4. místo), Kuba skončil na 13. místě, hned za ním Táďa na 14. místě a František
na 23. místě. 
Olomoucké šedesátky: Na ligové závody jsme zavítali i do nedalekého okresu Olomouc. Mezi mladšími kluky závodili Daniel,
umístil se na celkovém 15. místě a Kuba na 39. místě. Ve starších děvčatech - Adéla na 68. místě a Tereza na 77. místě. Nejvíce
se dařilo Michalovi (z 5 závodů absolvoval 3, skončil na 13., 4. a 3. místě), celkově se umístil na 5. místě. 
Český halový pohár 60m: Série 4 závodů konaných v Ostravě, Jablonci, Praze a opět v Ostravě, kde je konkurence        
v jednotlivých kategoriích přes 500 závodníků se naši závodníci neztratili a umístili se v první polovině. 
Český pohár 100m: Pro kategorii dorost je to delší varianta 60m s překážkami, kterou obstojně zvládají. Na 5 závodech napříč
republikou (Třebíč, Moravský Beroun, Bludov, Kamenec u Poličky, Ostrava) se neztratili, i když se neumístili na bedně. V každé
kategorii běží přes 100 závodníků, a naši byli zhruba v polovině. Moravskoslezský pohár v běhu na 100m: Za zmínku určitě
stojí závod v Českém Těšíně, kde Kristýna obsadila 3. místo, Adéla 12. a Terka 13., Pavel 15. a Michal 6. místo a v Olomouci
Michal 8. místo, Pavel 16.místo. Zlínská liga Železných hasičů: Závody TFA jež od nás určitě znáte. Je to silový závod, kde se
musíme vypořádat s různými překážkami. V této lize mají závody nejen v kraji Zlín, ale i kousek za hranicemi na Slovensku
nebo v Moravskoslezském kraji. Pravidelně se této ligy zúčastňovala Magda - na jednotlivých závodech obsadila 4., 7., 8., 13.,
7., 4., 4. a 5. místo, celkově pak obsadila krásné 4. místo. Kristýna se zúčastnila pouze 4 závodů (5., 4., 3. a 7. místo), Pavel se
zúčastnil pouze jednoho (23. místo).

Domácí závody: 

O domácích závodech TFA Pavlovické Hebl (pro dospělé), které se konaly na jaře, jste určitě již četli, já jen připomenu největší
úspěch Magdy, která kategorii ženy vyhrála, celkem se na trať postavilo 10 Pavlovických závodníků.
Na Základním kole dospělých jsme vyhráli v PÚ a doma tak zůstalo 1. místo, včetně výher na 100m s překážkami – Michal 1.
místo a Víťa 3. místo. Dětské Kaštánkovo TFA mělo mezi závodníky velký úspěch, zúčastnilo se jej přes 120 dětí a z toho 15
Pavlovických v 8 kategoriích. Za zmínku stojí Viki, která obsadila neoblíbené 4. místo, stejně jako Lucka, Michal a Pavel,
Danielovi se dařilo o něco více a domů si odnesl pohár za 3. místo a Kristýna zase pohár za 2. místo. Po ukončení soutěže měli
možnost si trať vyzkoušet i další děti, toho využilo 20 dětí včetně 5 dětí z Dětského domova Přerov. Nesmíme zapomenout na
dětský příměstský tábor nejen pro mladé hasiče, který proběhl v srpnu. Mimo program na místním hřišti či hasičárně, jsme jeli
navštívit hasičárnu HZS ČR v Přerově, podívali se na hrad Helfštýn, prolezli si lanové bludiště u Helfštýna či si poslechli
přednášku od zdravotníka Ondry.
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Další závody: 

Závodů TFA pro dospělé bylo opravdu dost. Záhorovice (Magda 4. místo), Kobylí (kde sestry Magda a Kika brali 1. a 2. místo,
Pavel pak mezi muži 16. místo), Doubravice (Kika 3. místo), Březová ( sestry Kika a Magda 1. a 3. místo), rozhledna Hlína
(sestry Magda a Kika 2. a 3. místo), Velatice (Kika 2. místo), Velká nad Veličkou (Kika 2. místo, a dorostenci Michal, Pavel a
Patrik 1., 5. a 6. místo), Bělkovice-Lašťany (Magda 2. místo), Majetín (Pavel 6. místo, Magda 2. místo a Kika 2. místo), Sokolnice
(Kika 3., Magda 4. a Pavel 12. místo), Soběchleby (Magda a Kika 3. a 4. místo, Michal 8. místo, Pavel 9. místo a vedoucí dětí
Pavel 9. místo), Račice (Magda a Kika 3. a 1. místo), Zastávka (Magda 2. místo, Pavel 3. místo, Michal 5. místo a vedoucí Pavel 6.
místo), Stonava (nepodařila se nám obhájit loňská bedna, ale v tom sněhu se není čemu divit, Kika 6. místo, Pavel 7. místo a
vedoucí Pavel 8. místo), Horní Čermná (Kika 1. místo, Michal také 1. místo, Magda 4. místo a Pavel 5.místo). 
Disciplína TFA je u našich dětí taky moc oblíbená. Z Rychlova jsme si odvezli 2 poháry (Michal 1. místo, Daniel 3. místo a Terka
5. místo). Z Majetína jsme dovezli nejen zablácené oblečení (Terka 3. místo, Michal 4. místo, Daniel 4. místo, Domča 8. místo,
Kuba 9. místo, Adél 8. místo a Lucka 13. místo). Do Soběchleb jsme jeli s nadějí na bednu, ale moc nám to neklaplo (Viki 14.,
Domča 6., Táďa 4., Terezka 16., Daniel 8., Kuba 11., Terka 5., Adél 12., Lucka 11. a Michal 2. místo). S dospělými závodníky jsme
se zúčastnili Radslavské přilby, kde pravidelně patříme mezi nejmladší družstva, i tak jsme se zvládli umístit na 9. místě.
Shodně jsme se umístili na podobné soutěži - Najzdatnější hasičský Zbor konané na Slovensku ve Zlatém, kde jsme také již
pravidelnými a také nejmladšími účastníky. Na Šišemském Krtičáku jsme také platili za nejmladší družstvo a umístili jsme se
na 2. místě. 
Dorostenci také absolvovali několik závodů v požárním útoku v Paršovicích, Dřevohosticích, Partutovicích, ale nejlépe se jim
vedlo na nočních závodech v Dřevohosticích, kde obsadili 1. místo.

Když si přečtete všechna umístění, tak pochopíte, proč této sezóně s nadsázkou říkáme „BRAMBOROVÁ“ sezóna.

Za SDH Pavlovice u Přerova vám přeji Šťastný nový rok 2024 a mnoho úspěchů v něm.
Magdalena Mužíková
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ZVĚŘ V ZIMĚ

Chcete-li zvěři přilepšit je vhodné se domluvit s myslivci, kteří se starají o danou
honitbu. Zároveň vás informují, jaké krmivo do krmelců patří  a jaké naopak ne.
Jen máloco zvěři uškodí víc než špatné krmivo, nebo neustálý pohyb lidí kolem
krmelců. Krmelcům a zvěři se, pokud možno, vyhýbejte také na procházkách a
zejména nenechávejte volně pobíhat své mazlíčky.

Jako vhodná dostupná krmiva do krmelců lze použít oves, ječmen, brambory,
krmná řepa, jablka, hrušky, žaludy, kaštany, bukvice. U těchto krmiv je důležité
včasné krmení zvěře pro vytvoření dostatečných tukových zásob na zimu. Pro zvěř
je lepší, když jsou na  tato krmiva zvyklá už od podzimu. Co lidé málo vědí je, že
zvěři chutnají a prospívají Jeřabiny, které se v zimním období dávají zvěři sušené.
Jeřabiny působí příznivě nejen na zažívací trakt zvěře, ale zároveň obsahují vápník,
železo, jod a antioxidanty.

Některé druhy zvěře mohou snížit svou aktivitu v zimě, aby šetřily energii. Může to
zahrnovat krátké období spánku, nebo snížení pohybové aktivity. Srnčí zvěř může
vytvářet úkryt z větví ve sněhu, který slouží jako ochrana před větrem a chladem.
Chování zvěře v zimě závisí na mnoha  faktorech, včetně druhu zvěře, typu
prostředí a dostupnosti potravy. 
Chovejte se v lese a v přírodě jako by jste byli na návštěvě, kde zvěř má svůj
domov.

Závěrem mi dovolte Vás pozvat na tradiční myslivecký ples, který se uskuteční                 
v pátek 12.ledna 2023 a na kterém nám zahraje kapela Roxy.
                                                                                                                   Šimčíková Adéla

Zvěř v zimě prochází různými adaptacemi a změnami chování, aby přežila chladné a náročné podmínky. Tyto adaptace se liší
podle druhu zvěře a konkrétních podmínek dané oblasti. Mnoho druhů zvěře má schopnost měnit srst v závislosti na ročním
období. V zimě může srst být hustší a delší, což pomáhá izolovat tělo a udržovat teplo. Zvěř, zejména savci, mají tendenci
hromadit tuk v období před zimou. Tuk slouží jako energetická rezerva, která jim pomáhá přečkat období, kdy je těžší najít
potravu.

Myslivci v zimním období přikrmují, aby zvěř nestrádala. Dostat krmení až do krmelce 
znamená jej zakoupit, složit a rozvézt po celé honitbě. Krmelce poté pravidelně navštěvují, 
udržují a samozřejmě doplňují.

ZPRÁVY Z RÁJE
Milí čtenáři Pavlovických listů,

zdravíme vás na konci adventního období a přinášíme zprávy, jak v Centru pro rodinu Ráj plynul
čas s našimi programy a co nového se děje.

Jsme rádi, že jsme měli příležitost být u auditu Obec přátelská rodině, kterého se Pavlovice u
Přerova zúčastnily. Byli jsme na obou workshopech, dali vědět o našich aktivitách a také
spolupracovali na tvorbě plánu akcí pro zlepšení života rodin v Pavlovicích. Za naši organizaci
jsme si odnesli úkol - zpřístupnění naší přírodní vzdělávací zahrady veřejnosti a moc se těšíme na
jaro, kdy to zahájíme. Od 1. dubna do 31. října budete moct navštívit s dětmi Přírodní zahradu
Centra pro rodinu Ráj, nově bude možnost přicházet i zadní brankou, která je u cesty od školy k
aleji. Na zahradě postupně budujeme vzdělávací, herní i odpočinkový prostor pro všechny
generace.

Na podzim jsme si vyzkoušeli, že také školky a dětské skupiny z okolí mají zájem o vzdělávání o přírodě. Naši přírodní zahradu
navštívilo 5 školek, pro které jsme vytvořili program Péče o domácí zvířátka. Při programu děti provedeme kolem výběhů se
zvířátky a povídáme o tom, jak zvířata žijí, co jedí. Děti si mohly zkusit krmení prasat, kačen a hus. U koz máme pro ně velmi
oblíbenou aktivitu, kdy mohou uklízet kozí chlívek a především pro chlapce je možnost vzít lopatky, nakládat na kolečka        
a odvážet materiál lákavá. Podle zpětných vazeb byly děti moc spokojené.
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Na Ráji pravidelně organizujeme vzdělávací programy o vztazích v rodině i výchově dětí. Často se nás lidé ptají, zda naše
programy mohou navštívit, i když nemají právě partnerskou krizi nebo neřeší velké rodičovské problémy. Vždy odpovídáme,
že tyto programy jsou právě naopak preventivní a podpůrné, aby k velkým krizím ani nemuselo dojít. Sami jistě uznáte, že v
období “klidu a míru” je mnohem lepší příležitost učit se o komunikaci nebo výchovných metodách, než když už jde do tuhého
a atmosféra v rodině houstne. 

Nově je součástí nabídky Centra pro rodinu Ráj i ŽIVOTNÍ KOUČINK a DOPROVÁZENÍ MANŽELŮ KOUČOVÁNÍM. Životní koučink
je vhodný pro každého, kdo se chce ve svém životě posunout dál nebo ho trápí vztahy v rodině. Také je to vhodný prostředek        
k řešení situace, kdy začne práce až moc zasahovat do osobního života nebo je třeba rozproudit lásku v manželství nebo vyjít
ze tmy krize. 

Kromě vzdělávání máme i mnoho volnočasových aktivit. Oblíbená je Keramika se Svatkou
Kašinovou a také nový Klub stolních her v úterý od 16:30. Rodiče s dětmi mohou přijít strávit
dlouhé zimní večery do našeho herního sálu, kde připravujeme na stoly různé hry, ale i stavebnice
a skládačky a logické hry. Koho už přestane bavit hrát stolní hry, může využít hernu, která je u dětí
velmi oblíbená.

Díky, že jste s námi. 

Všechny naše programy najdete na našem webu www.raj-pavlovice.cz a můžete nás sledovat i na
FB @RajPavlovice a Instagramu raj_pavlovice.

Za Centrum pro rodinu Ráj Martina Dlouhá

AUDIT AFFC - UCHÁZÍME SE O CERTIFIKÁT
Naše obec se zapojila do projektu „audit familyfriendlycommunity“, jehož cílem je podpořit pro-rodinné klima v naší obci.
Klima, které je přátelské rodině, které podpoří budování vztahů v rodinách a mezigenerační dialog. Součástí projektu AFFC
bylo uspořádání 2 workshopů. 

Dne 19. září 2023, od 17:00 hodin, ožilo kulturní centrum Pavlovice u Přerova prvním veřejným workshopem v rámci účasti
obce na Auditu FamilyFriendlyCommunity (obec přátelská rodině), který byl zmiňován nejen v Pavlovských listech, ale        
i prezentován před promítáním filmů na Pavlovických letňácích. Tato událost představuje začátek společného úsilí o vytvoření
prostředí, které bude podporovat kvalitu života v Pavlovicích u Přerova pro všechny generace.

Rozhodli jsme se nejen naslouchat občanům, ale také jim poskytnout prostor pro sdílení svých myšlenek a nápadů. S touto
představou jsme vytvořili dotazníky, které jsou k dispozici prostřednictvím QR kódu v Pavlovických listech a také se QR kód
objevuje v prezentacích před promítáním filmů na Pavlovických letňácích.

Pro naše nejmladší občany jsme připravili pracovní listy, které jsme přidali do Pavlovických listů a také předali do MŠ a ZŠ.
Děti měly možnost vyjádřit, co se jim v Pavlovicích líbí, co by chtěly vidět více, a naopak, co jim zde chybí nebo co by rády
změnily. Tato iniciativa nám poskytne jedinečný pohled na obec očima těch nejmladších.

Druhý workshop AFFC, který se konal 19. října 2023, jsme prezentovali shromážděné podněty a společně s vámi vybrali
konkrétní opatření, která lze realizovat v horizontu tří let. Těší nás, že jsme dokázali identifikovat a schválit opatření, která
budou přínosná pro naši obec.

http://www.raj-pavlovice.cz/
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Závěrem byly zmíněné podněty předneseny na posledním jednání zastupitelstva (úterý 7. prosince), přičemž byla schválena
následujících 13 opatření:

zřízení dětského pískoviště; 
zřízení zábavných a naučných stezek pro děti; 
vybavení asfaltové plochy u ZŠ - č.p. 133; 
KD otevřený všem - využitelnost; 
výsadba obecní zeleně; 
revitalizace místa "U lípy na Přísahanci"; 
zpřístupnění vzdělávací přírodní zahrady Centra pro rodinu Ráj, z.s. veřejnosti; 
směrovky od zastávek; 
revitalizace místa u hrobky rodu Skene; 
zpevnění a lepší přístup k panskému rybníku, 
pěší propojení obce Pavlovice u Přerova a místní části Prusínky; 
řešení problematiky důstojného uložení nevyzvednutých uren; 
zpřístupnění internetového připojení ve všech částech obce Pavlovice u Přerova včetně místní části Prusínky.

Děkujeme všem, kteří se již zapojili, a těšíme se na další spolupráci v procesu tvorby lepší budoucnosti pro naši obec.

Tereza Sedláčková

Více informací
 z workshopů a auditů:



Stromečků není nikdy dost, a tak se lidé z části Okružní již druhým rokem rozhodli pro vánoční
stromeček u sochy Sv. Šebestiána. O nazdobení stromečku se nejvíce zasloužily samotné děti,
které si přinesly vlastní světýlka i ozdoby. Rodiče se postaraly o občerstvení a dobrou náladu.  
K vytvoření předvánoční atmosféry přispěl i čerstvě padající sníh, který do druhého dne
stromeček dozdobil svými vločkami. Dětmi vytvořený vánoční stromeček se stal součástí
Kaštánkovi vánoční stezky. Za stromeček děkujeme Obci Pavlovice u Přerova a místním
myslivcům.

Nikola Jurečková
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KAŠTÁNKOVA VÁNOČNÍ STEZKA
Již jsme zase o krok blíže ke svátkům vánočním a současně nadešel adventní čas. Toto období patří k nejkrásnějším v roce        
a spousta rodin si ho ráda zpestřuje rodinnými tradicemi, výlety nebo společnými aktivitami.

A právě jednu takovou předvánoční aktivitu připravily maminky ze SR za pomoci Obce Pavlovice u Přerova. Vánoční
Kaštánkova stezka se skládá ze čtyř zastavení, které jsou vždy připraveny k adventnímu víkendu. Postupně u nich rodiče        
s dětmi pomůžou Kaštánkovi vytvořit tu pravou adventní atmosféru a také přispějí k výzdobě v naší obci. 

Na jednom z prvních stanovišť třeba nakreslí baňku a pověsí si ji na stromeček. Na dalších je čeká tvoření perníčků, poznávání
ptáčků a zakončení v podobě dárečku. Stezka je koncipovaná tak, aby podpořila společně strávený čas s rodinou a jejich
blízkými a zároveň Vás provedla naší krásnou zimně laděnou obcí.

Odkaz na FB událost
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